
اقتصادی

رئیس خانه صنعت، معدن و تجارت ایران:

هیچ تدبیری برای کاهش نرخ سود تسهیلات 
اندیشیده نشده است

کیهان بررسی کرد

کاهش سهم بخش معدن از تولید کشور در 4 سال اخیر

مسئول عملیات حج شرکت فرودگاه ها خبر داد

پروازهای برگشت حج 
از 15 شهریور

قیمت سکه و ارز ) به تومان(

صفحه۴
یکشنبه۵شهریور۱۳۹۶

۵ذیحجه۱۴۳۸-شماره۲۱۷۰۷

مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای اســتان تهران 
می گوید تاکنون بیش از 50 هزار نفر در استان تهران 
در ســامانه کارورزی ثبت نام کرده و 10 نفر طی هفته 

گذشته مشغول به کار شده اند.
مجید تهرانیان در گفت وگو با ایســنا، اظهار کرد: طرح 
کارورزی در اســتان تهران در مرحله پذیرنده است تا افراد 
و بنگاه هایی که می خواهند کارورزان را پذیرش کنند، وارد 

سامانه شوند.
وی ادامه داد: برای هر دستگاه سهمیه ای گذاشته شده و 
در بعضی از دستگاه ها واحدهای پذیرنده وارد سامانه شده اند. 
از نظر عملی تا هفته گذشته 10 نفر در استان تهران رسماً 
کارشان را شروع کردند و تأییدیه آنها را صادر کردیم.مدیرکل 

آموزش فنی و حرفه ای با اشاره به استقبال از طرح کارورزی، 
گفت: تازه ترین آمار ثبت نام در ســامانه کارورزی از 40 هزار 

نفر گذشته و به مرز 50 هزار نفر رسیده است.
تهرانیان در ادامه افزایش اعتبار و بودجه سازمان آموزش 
فنی و حرفه ای را یکی از مطالبات اساسی از دولت دوازدهم 
عنوان کرد.وی افزود: متأسفانه یک درصد کل بودجه آموزش 
کشور به سازمان فنی و حرفه ای اختصاص یافته، در حالی که 
مطالعات تطبیقی بین ایران و چند کشور دیگر در این زمینه 
نشــان می دهد که فاصله بسیار زیاد است. طی دهه گذشته 
در تمام کشورهای توسعه یافته، درصد بودجه آموزش های 
مهارتی و فنی و حرفه ای به شــدت گسترده شده در حالی 
که در کشور ما این رشد، رشد معناداری نبوده است لذا اگر 

به شــدت بر مهارت محور شدن جامعه تأکید داریم باید این 
سازمان را به لحاظ اعتباری تقویت کنیم.

مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای اســتان تهران در ادامه 
به طرح های در دست اجرای این سازمان اشاره کرد و گفت: 
با توجه به اینکه سازمان آموزش فنی و حرفه ای زمینه های 
مختلفی را برای توســعه مهارتهــا فراهم می کند طرح های 
متنوعی را در دستور کار قرار داده است. یکی از این طرح ها، 
آموزش در حین کار اســت و براساس این طرح همه مراکز 
صنعتی و خدماتی می توانند به مرکز فنی و حرفه ای تبدیل 

شوند.
تهرانیان ادامه داد: یکی دیگر از طرح ها، طرح مهارتهای 
کوتاه مدت است که برای مدارس و دانشگاه ها آماده کرده ایم 

تا بچه ها از این طریق از سنین پایین کم کم بتوانند با مهارت 
آشنا شوند.

به گفته وی در حوزه الکترونیک هم زمینه های مختلفی 
فراهم شــده تا بخش هایی از مهارت کــه می تواند به طور 
مجــازی در اختیار مــردم قرار بگیرد منتقل شــود و افراد 
بتوانند حتی در شــبکه های موبایل و شبکه های IT از حوزه 

مهارتی استفاده کنند.
گفتنی است، طرح کارورزی یکی از وعده های انتخاباتی 
قالیباف بود که حسن روحانی آن را به نام خود زد و به عنوان 
یک وعده انتخاباتی مطرح کرد اما به نظر می رسد مانند اکثر 
وعده ها فقط در مرحله ثبت نام متقاضیان موفق عمل کرده 

و در به کارگیری آنها توفیقی نداشته است.

زنبــورداران گفت:نرخ  اتحادیه  مدیرعامل 
منطقی فروش هر کیلو عسل 80 هزارتومان است 
بین سودجویی مغازه داران دلیل اصلی  این  در 

فاصله قیمت تولید تا مصرف می باشد.
عفــت رئیســی ســرحدی در گفتگو با باشــگاه 
خبرنگاران جوان، با  اشــاره به آخرین وضعیت تولید 
عسل اظهار داشت: سال گذشته از مجموع 8 میلیون 
کندو، 78 هزارتن عســل برداشــت شد که امسال با 
افزایــش 20 تا 30 درصدی پیش بینی می شــود این 

رقم به 90 هزارتن برسد.
وی با  اشاره به اینکه میانگین برداشت عسل طبیعی 
از هر کندو باید 15 کیلو باشد،افزود: این درحالی است 
که در شرایط کنونی متوسط برداشت عسل از هر کندو 

به 5 کیلو می رسد.

رئیسی ادامه داد: با توجه به قرار گرفتن کشور در 
ناحیه اقلیمی گرم و خشک، ریزگردها و کاهش بارندگی 

میزان تولید عسل با نوسان روبروست.
مدیرعامل اتحادیه زنبورداران نرخ تمام شــده هر 
کیلو عسل طبیعی را 46 هزارتومان اعلام کرد و گفت: 
با وجود کاهش برداشــت عسل طبیعی از هر کندو و 
احتساب هزینه کارگری، حمل و نقل و سود مغازه دار 
نرخ منطقی فروش هر کیلو عسل 80 هزارتومان است.

وی ســودجویی مغازه داران را دلیل اصلی فاصله 
فاحش قیمت تولید تا مصرف دانست.

رئیسی سرحدی تصریح کرد: با توجه به سودجویی 
برخی مغازه داران خواهان فروشگاه های عرضه مستقیم 
عسل هســتیم تا محصول با نرخی منطقی به دست 

مصرف کننده برسد.

مدیرعامل اتحادیه زنبورداران:

امسال 90هزارتن عسل برداشت می شود

مدیرکل آموزش فنی و حرفه ای استان تهران:

50 هزار نفر در طرح کارورزی ثبت نام کردند
 فقط 10 نفر سرکار رفتند!

گروه اقتصادی- 
بر اساس آمار بانک مرکزی سهم بخش معدن 
از تولید ناخالص ملی در دولت حســن روحانی از 
0/82 درصد به 0/76 درصد کاهش یافت تا علاوه 
بر فاصله گرفتن از هدف جایگزینی معدن به جای 

نفت، وضعیت خود این بخش هم بدتر شود. 
این روز ها تقریبا تمام کارشناسان اقتصادی و دلسوزان 
کشور از مضرات وابســتگی به نفت آگاهی دارند، ضمن 
اینکه در چند سال اخیر با توجه به تحریم های سنگینی 
که در این بخش شدیم، نیاز به کاهش وابستگی به نفت 
و پیدا کردن جایگزین مناســبی برای آن، بیش از پیش 

احساس شد. 
هرچند بخش نفت تاکنــون به عنوان یکی از منابع 
اصلی درآمد های کشــور شناخته می شــد و کم کردن 
وابســتگی کشــور به درآمد های نفتی کمی مشکل به 
نظر می رسید اما با توجه به ثروت های بی شماری که در 
کشور وجود دارد، می توان به جایگزین های مناسبی برای 

آن امیدوار بود. 
چنانچه رهبر انقلاب نیز در بیاناتی که دو سال پیش در 
دیدار با اعضای هیئت دولت داشتند، صراحتا بیان کردند: 
»بازار نفت که با یک  اشاره قدرت ها و در پی آن اقدامات 
عناصر خبیث منطقه، از صد دلار به چهل دلار می رســد 
به هیچ وجه قابل اطمینان نیست و باید به فکر جایگزین 
مناسب باشیم که بهترین جایگزین، بخش معدن است.«
با این وجود، روز گذشته نیز رهبر انقلاب مجددا در 
جلســه هیئت دولت بر این موضوع تاکید و اهمیت ویژه 
بخش معدن و ارزش افزوده و اشتغال زایی این بخش را به 

عنوان دوازدهمین توصیه به دولت روحانی بیان کردند.
شاید یکی از علل تکرار این توصیه از عملکرد ناموفق 
دولت سرچشــمه می گیرد، چراکه در طول چهار ســال 

گذشته بخش معدن نه تنها به سمت شکوفایی و جایگزینی 
نفت پیش نرفته، بلکه تقریبا نابسامان تر شده است. 

به عنوان نمونه، سهم بخش معدن از تولید ناخالص 
ملی بر اساس آمار های رسمی بانک مرکزی در سال 1391 
)ســال پایانی دولت قبل( معادل 0/82 درصد بود که در 
پایان سال 95 )سال پایانی دولت یازدهم( این نسبت به 
رقم 0/76 درصد رسید. به عبارت دیگر سهم معدن از تولید 

کشور نه تنها افزایش نیافته بلکه کمتر هم شده است. 
به دیگر ســخن، سهم بخش معدن از تولید ناخالص 
کشــور همچنان کمتر از یک درصد باقی مانده و حتی با 
کاهشی که داشته، نشان داده به سمت جایگزین کردن 

معدن به جای نفت حرکت نکرده است. 
امــا یکی دیگر از نقاط منفی کارنامه دولت در بخش 
معدن، مربوط به کاهش »رشــد« این بخش می باشــد، 
چنانچه در طول چهار ســال دولــت دهم بخش معدن 
مجموعا بیش از 37 درصد رشد کرد ولی در طول چهار 

سال دولت یازدهم )دوره حسن روحانی( رشد این بخش 
تنها هفت درصد بود. 

به عبارت دیگر میانگین رشد سالانه بخش معدن در 
دولت دهم 9/3 درصد بود که در این دولت به 1/7 درصد 
کاهش یافت. هرچند در طول چهار سال اخیر بخش معدن 
هم رشد کرده اما با توجه به کاهش سهم آن نسبت به تولید 
ناخالص ملی و همچنین کاهش رشد آن نسبت به دولت 
قبل، باید گفت در این دولت بخش معدن پسرفت داشته 
است؛ یعنی نه تنها برای جایگزینی نفت آماده نشده، بلکه 
وضعیت خودش هم متزلزل تر شده است. نمونه ای که در 
این زمینه می توان مثال زد، مربوط به معدن زرشوران است 
که به عنوان بزرگترین واحد معدنی طلا در کشور که در 
شهرســتان تکاب استان آذربایجان غربی فعالیت دارد، از 
اول  مرداد ماه تعطیل شده و تمامی 120 کارگر آن با پنج 

ماه مزد معوقه هم اکنون بیکارند. 
در همین راستا، نماینده کارگران در کانون هماهنگی 

اقتصاد  ایجــاد  اگرچه دولــت مدعی 
شیشه ای اســت، اما محدودیت های ایجاد 
شده در ثبت سفارش واردات خودرو، عملا 
سایه انحصار و رانت را در این بازار گسترده 

است.
به گزارش مهر، یکی از فعالان اقتصادی حوزه 
خودرو می گوید: اتفاقی که در دو هفته اخیر برای 
محدودیت در ثبت سفارش خودرو رخ داده، برای 
برخی خواص ایجاد رانت کرده و این افراد کسانی 
هستند که معمولا انبارهایشان، پر از خودروهای 
وارداتی اســت و با توجه به اینکــه خودروهای 
وارداتــی از 200 میلیون تا یــک میلیارد تومان 
قیمت دارند، عملا 15 درصد رشــد قیمت طی 
یک هفته گذشته، ثروت هنگفتی را برای عده ای 

خاص ایجاد کرده است.
مدیرکل دفتر مقــررات صادرات و واردات در 
واکنش به این موضوع، با بیان اینکه ثبت سفارش 
واردات خودرو برای همــه واردکنندگان و همه 
خودرو ها متوقف است، ادعای هر گونه انحصار در 

واردات خودرو را رد کرد.

علی علی آبــادی فراهانی در گفت وگو با فارس 
در مورد واردات خودروی تویوتا و ثبت ســفارش 
واردات این خودرو علیرغم بســته بودن ســایت 
ثبت سفارش، تأکید کرد: »هیچ انحصاری در مورد 
ثبت سفارش واردات خودرو وجود ندارد و شرایط 

برای همه یکسان است.«
با این حال فعالان اقتصادی می گویند که در 
نیمه اول مردادماه، همزمان با اینکه وزارت صنعت 
تصمیم گرفت ثبت سفارش را محدود یا متوقف 
کند، مشکلات زیادی ایجاد شده و رانت هایی در 
اختیار برخی انحصارگران قرار گرفته است. تمام 
اینها در شرایطی است که فعالان اقتصادی، بارها 
و بارها به این نکته اشاره داشته اند که ثبت سفارش، 
اهرمی برای فشار و محدود کردن واردات بوده که 
در اختیار دولت قرار گرفته است و دولت، به نوعی 
قوانین اجرایی و مصوبات مجلس را از این طریق 

کنترل می کند.
در واقــع، هر جایی که به هــر دلیلی، دولت 
تشخیص دهد باید واردات را مدیریت نماید، از این 
اهرم استفاده ابزاری می کند؛ در حالی که هر بار 

هم دولت اعلام کرده که ثبت سفارش برای کنترل 
ورود کالا و مدیریت واردات به کشــور است؛ آن 
هم مدیریت از نوع نظارت نه دخالت؛ در حالی که 
در موضوع اخیری که بر سر ثبت سفارش واردات 
خودرو پیش آمده، دولت نشان داده که این طور 
نیست و اهرمی را در اختیار دارد تا با استفاده از 

آن، به دور زدن قوانین جاری کشور بپردازد.
نیمه اول مردادماه امسال وزارت صنعت اعلام 
کرد که به دلیل بروز پاره ای تغییرات در ســامانه 
ثبت سفارش کشور، واردات خودرو نیز با تغییراتی 
مواجه شده اســت، در واقع آن زمان علت اصلی 
این تغییرات، پیاده سازی نظام بارگذاری سیستم 
ثبت سفارش در سامانۀ جامع تجارت اعلام شده 
و مجتبی خســروتاج، رئیس کل سازمان توسعه 
تجارت نیز گفته بود کــه برای مدت محدودی، 
ثبت سفارش برای واردات خودرو کند شده است. 
او در شــرایطی اعلام کرده بود که واردات خودرو 
متوقف نیســت که بــه زعم فعــالان اقتصادی، 
محدودیت در ثبت ســفارش واردات خودرو، نه 
تنهــا مردم را در تامین نیازهای خود با مشــکل 

مواجه می کند، بلکه بســاط رانت را برای عده ای 
می گستراند که عملا با انحصار، شرایط را به نفع 
خود در سیستم جدید ثبت سفارش رقم می زنند.
در عیــن حال، مصرف کنندگان خودرو نیز بر 
این باور هســتند که فرد اصلی متضرر شــده از 
سیاست های دولت، تنها مردم هستند که اکنون 
باید خودروی مورد نظر خود را حداقل با 15 درصد 

افزایش قیمت از بازار خرید کنند.
تمام این موارد در شرایطی است که علیرغم 
شعارهای دولت که می خواهد شرایط اقتصادی را 
شفاف کرده و اقتصاد شیشه ای بسازد، کند، دقیقا 
چنین مصوباتی در تضاد با اقتصاد شیشه ای است 
و شرایط رانتی را تشدید می کند، از همه مهمتر 
آنکه طبق قانون تجارت کشور و بر اساس »قانون 
حقوق مکتسبه«، هر قانونی که منجر به ممنوعیت 
و محدودیت واردات و صادرات در کشور باشد، باید 
از سوی دولت سه ماه قبل از اعمال، با درج آگهی 
و اطلاع رسانی، به مردم اعلام شود و اجرای آن، 
از ســه ماه بعد الزام آور شود؛ در حالیکه دولت به 

این نکته توجهی نداشته است.

یک فعال خودرو مطرح کرد

سایه سنگین رانت بر بازار خودروهای وارداتی

رئیس  مرکز اصلاح نژاد دام وزارت جهاد کشاورزی گفت: ۹0 
درصد گوشت قرمز مورد نیاز کشور در داخل تامین می شود.

محمدرضا ملاصالحی در مصاحبه با رادیو از تولید ســالانه افزون بر 
830 هزار تن گوشت قرمز در کشور خبرداد و گفت: از این میزان تولید 
53 درصد مربوط به گوشــت گاو و 47 درصد دیگر متعلق به گوشــت 

گوسفند و بز است.
وی در ادامه میزان تولید گوشــت گاومیش و شتر را در کشور بسیار 
ناچیز توصیف کرد و اظهارداشت: حجم عمده گوشت تولیدی حال حاضر 

دام سنگین در کشور مربوط به گاو بومی و صنعتی است.
رئیس مرکز اصلاح نژاد دام وزارت جهاد کشاورزی گفت: در حال حاضر 
تامین 90 درصد گوشت قرمز مورد نیاز کشور بصورت داخلی و تنها 10 

درصد از ناحیه واردات است.
وی در بخش دیگری از سخنان خود افزود: سالانه 2/5 میلیون تن شیر 

خام در کشور تولید می شود که 94 درصد مربوط به گاو است.
ملا صالحی با اعلام اینکه در حال حاضر جمعیت گاو در کشور هشت 
میلیون راس بر آورد می شود، اظهارداشت: اولویت اصلی پرورش گاو در 

کشور تولید شیر و در مرتبه دوم گوشت است.
وی همچنین ضمن اشــاره به پیش بینی 11/5 میلیون تنی شیر خام 
در کشــور طی برنامه ششم توسعه گفت: توسعه واحدهای گاو شیری یا 
ارتقای ســرانه تولید شیر جهت دستیابی به این هدف بسیار ضروری به 

نظر می رسد.
رئیس مرکز اصلاح نژاد دام وزارت جهاد کشاورزی افزود: جدا از این در 
طول برنامه ششــم توسعه تولید گوشت قرمز از رقم فعلی 830 هزار تن 

باید به سطح یک میلیون تن در سال افزایش پیدا کند.
وی اظهار داشت: تامین این میزان گوشت قرمز در طول برنامه مورد 

نظر بیشتر تمرکز بر دام سبک است تا سنگین.
ملاصالحی با تصریح اینکه در حال حاضر افزون بر 400 هزار تن تولید 
گوشت قرمز در ایران مربوط به دام سنگین است، یادآورشد: افزایشی که 
برای تولید گوشت از دام سنگین در برنامه ششم توسعه پیش بینی شده 

رقم قابل توجهی نیست.

رئیس مرکز اصلاح نژاد دام جهاد کشاورزی:

۹0 درصد گوشت قرمز مورد نیازکشور 
در داخل تامین می شود

رئیس خانه صنعت، معدن و تجارت ایران با بیان اینکه کاهش 
نرخ سود سپرده بانکی دردی از تولید دوا نمی کند، گفت: هنوز هیچ 

تدبیری برای کاهش نرخ سود تسهیلات اندیشیده نشده است.
سید عبدالوهاب سهل آبادی در گفت وگو با تسنیم، با اشاره به اینکه 
کاهش نرخ سود سپرده بانکی دردی از تولید دوا نمی کند، اظهار داشت: 
امروز بخش تولید با مشکلات متعدد بانکی روبه رو است که امکان فعالیت 

را آنها گرفته است.
وی با بیان اینکه بانک ها ابتدا اعلام می کنند که نرخ سود تسهیلات 
18 درصد است، افزود: اما وقتی بهره های مرکب را محاسبه می کنند نرخ 

سود تسهیلات به 39 تا 40 درصد می رسانند.
رئیس خانه صنعت، معدن و تجارت ایران تصریح کرد: جرایم بهره های 
بانکی بسیار سنگین است حتی در برخی از بانک ها اخطار بدهی ها را اعلام 
نکرده و در نهایت وثیقه را از مشتری دریافت می کنند. یا اگر بدهی کمتر 

از وثیقه است مشتری اجازه دریافت وام جدیدتری را ندارد.
سهل آبادی با اشاره به اینکه وقتی بانک سود 23 درصدی را برای نرخ 
سود سپرده ها پرداخت می کند اصلا حاضر به ارائه تسهیلات ارزان قیمت 
نیست، گفت: امروز بخش تولید درگیر مشکلات متعدد بانکی است و در 

این رابطه باید تدبیر جدی انجام شود.

رئیس ســازمان جهاد کشاورزی استان 
تهران گفت: با کمک وزارت نیرو تعدادی از 
چاه های آب را برای آبیاری سبزی و صیفی 
در منطقه شهرری وارد مدار کردیم و دیگر 
محصول سبزی و صیفی شهرستان شهرری 

با آب آلوده آبیاری نمی شود. 
به گــزارش فارس، علی اشــرف منصوری در 
نشســت خبری خود در پاسخ به اینکه بخشی از 
زمین های جنوب تهران ازجمله شهرری و ورامین 
با آب های آلوده آبیاری می شود و بنا بر اعلام وزارت 
بهداشت سبزی و صیفی این منطقه را با مشکل 
مواجه کرده است، اظهار داشت: از سال گذشته با 
کمــک وزارت نیرو تعدادی از چاه های آب که در 
اختیار این وزارتخانه بود را برای آبیاری سبزی و 

صیفی در منطقه شهرری وارد مدار کردیم و دیگر 
محصول سبزی و صیفی شهرستان شهرری با آب 
آلوده آبیاری نمی شود و اگر موردی مشاهده شود، 

با پیگیری قضایی قلع و قمع خواهد شد.
وی با تصریح بر اینکه نظارت بر آبیاری با آب 
آلوده تکلیف وزارت جهاد کشاورزی نیست، ادامه 
داد: وزارت بهداشت باید وارد این موضوع شود و 
ما هیچ دفاعی در این زمینه نداریم؛ مضاف بر آنکه 
طرح تصفیه خانه آب های جنوب تهران در دست 
اجراست که متولی آن شرکت آب و فاضلاب است، 
اما باید گفت که بخش های ری، ورامین و قرچک 

دارای آب سالم هستند.
رئیس ســازمان جهاد کشاورزی استان تهران 
خطاب به دســتگاه های متولی از جمله شــبکه 

بهداشــت، ســازمان حفاظت از محیط زیست و 
شرکت آب منطقه ای، گفت: در مسیر انتقال آب 
به جنوب تهران کارخانجاتی ساخته شده اند که 
دارای سیستم تصفیه نیستند که باید دستگاه های 

متولی با این گونه موضوعات برخورد کنند.
منصوری به طرح های تحقیقاتی در راســتای 
جلوگیری از آلودگی های ســموم شــیمیایی و 
ورود آن به آب شرب اشــاره و بیان کرد: در حوزه 
آبریز اســتان تهران از جمله منطقه شمیرانات و 
بخش هایی از دماونــد  نمونه  برداری هایی انجام 
گرفت تا ببینیم چه مقدار از ســموم شــیمیایی 
وارد آب می شــود و در همین راستا آموزش های 
لازم به کشــاورزان داده شده و نظارت های کافی 

انجام گرفته است.

وی با اشاره به اینکه مقوله کمبود آب یکی از 
چالش های اســتان تهران است، تصریح کرد: بر 
اثر کاهش بارندگی طی سال های گذشته با افت 
سطح آب های زیرزمینی مواجه بوده ایم که لازم 
است آبیاری نوین را در همین راستا توسعه دهیم 
که از ســال 94 تا امسال یک حرکت جهشی در 

این زمینه شکل گرفته است.
رئیس ســازمان جهاد کشاورزی استان تهران 
به این نکته اشــاره کرد که در ابتدای ســال 92، 
29 هــزار هکتار از مزارع تحت آبیاری نوین بوده 
است، اما تا پایان امسال این رقم به 60 هزار هکتار 
می رسد که بر اساس مصوبات قانونی دولت، 85 
درصد هزینه های اجرایی را دولت پرداخته و مابقی 

توسط کشاورزان پرداخت می شود.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان تهران:

سبزی و صیفی جنوب تهران دیگر با آب آلوده آبیاری نمی شود
قیمت بازارنوع سکه

1/219/000سکه تمام طرح جدید
1/190/000سکه تمام طرح قدیم

638/000نیم سکه
367/000ربع سکه

253/000گرمی
120/800هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
3/852دلار
4/635یورو
4/940پوند

1/142لیر ترکیه
1/054درهم امارات

عضو کمیســیون برنامه و بودجه مجلس گفت: رئیس ستاد 
فرماندهی اقتصاد مقاومتی در گزارشی گله مندی خود را از عدم 
همکاری بانک ها برای اعطای تســهیلات به طرح های مربوط به 

اقتصاد مقاومتی ابراز کرد.
حســینعلی حاجی دلیگانی در گفت وگو با فارس، گفت: رئیس ستاد 
فرماندهی اقتصاد مقاومتی در گزارشــی اعلام کرد که در 5 ماه نخست 
امسال از 288 طرحی که در قالب مصوبات اقتصاد مقاومتی برای اعطای 

تسهیلات ابلاغ شده تنها به 5 طرح تسهیلات داده اند.
وی افزود: برای اجرای 288 طرح مذکور 5 هزار و 400 میلیارد تومان 
اعتبــار نیاز بوده که بانک ها مجموعا 5 و نیم میلیارد تومان تســهیلات 

پرداخت کرده اند.
نماینده مردم شاهین شهر در مجلس شورای اسلامی اظهار داشت: بر 
اســاس این گزارش در میان بانک ها تنها بانکی که عملکرد آن در حوزه 
اعطای تسهیلات به مصوبات مربوطه به اقتصاد مقاومتی قابل قبول بوده، 
صندوق کارآفرینی و امید است که در این جهت تلاش مثبتی را داشته 

است.
حاجی دلیگانی خاطرنشان کرد: بانک ها با وجود اینکه سرمایه  کشور 
و مردم را در اختیار دارند، در راستای برنامه های ستاد فرماندهی اقتصاد 
مقاومتی حرکت نمی کنند و به نظر می رســد که بانک ها در ســال های 

گذشته عملکرد مشابه 5 ماهه نخست امسال را داشته اند.
وی افزود: امروزه شــرایط واحدهای تولیدی و صنعتی ما به گونه ای 
اســت که یا تولید خود را متوقف می کنند یا کاهش می دهند و یکی از 

مشکلات عمده آنها مشکل نقدینگی و نرخ سود بالای تسهیلات است.
شــایان ذکر اســت در دولت روحانی اقتصاد مقاومتی خیلی جدی 
گرفته نشد. هر چند ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی - آن هم با مطالبه 
و پیگیری رهبری- ایجاد شــد و معاون اول رئیس جمهور نیز فرماندهی 
آن را بر عهده گرفت، اما اکنون با گلایه هایی که از سوی شخص اسحاق 
جهانگیری مطرح می شــود، پیداست که این سیاست ها که به استحکام 

اقتصاد و رونق  اشتغال منجر خواهد شد جدی گرفته نشده است.
هر چند باید پذیرفت که منابع بانکی محدود است، اما توجه به اینکه 
بانک هــا از نظر تعداد طرح های مصــوب اقتصاد مقاومتی به کمتر از دو 
درصد و از نظر رقم تسهیلات به حدود یک دهم درصد از مصوبات قانونی 
عمل کرده اند ولی از سوی دیگر وام های کلانی به افرادی و مجموعه های 
خاص داده اند، نشان می دهد سیاست های اقتصاد مقاومتی همچنان در 

دولت مهجور است.
گفتنی است این مشکل در بخش تعاون هم وجود دارد. در حالی که 
هزینه اشتغالزایی در بخش تعاون حدود یک چهارم هزینه اشتغالزایی در 
سایر بخش ها است اما اقتصاد تعاون به عنوان اقتصاد مردم نهاد همچنان 
مورد کم لطفی اســت.به گزارش مهر، به رغم اعتقاد مسئولان به بخش 
تعاون، اما ســرمایه گذاری و توجه ویژه ای به بخش تعاون نشــده است. 
یکی از این کاســتی ها عدم تحقق هدف سهم 80 درصدی بخش تعاون 
از واگذاری های دولتی است؛ می توان مدعی شد که در خصوصی سازی 
و اجرای سیاست های اصل 44 قانون اساسی توفیقی حاصل نشده است.
این در حالی اســت که به ازای ایجاد اشتغال برای هر نفر در صنایع 
بزرگ حدود 200 میلیون تومان یا بیشتر اعتبار مورد نیاز است، اما هزینه 
سرانه  اشتغالزایی در بخش تعاون حدود 50 تا 60 میلیون تومان برآورد 
می شود؛ بنابراین می توان به ازای هر شغل در بخش غیر تعاونی، با همان 

اعتبار برای 4 نفر در بخش تعاونی شغل ایجاد کرد.

مسئول عملیات حج شرکت فرودگاه ها گفت: پروازهای رفت 
حجاج ساعت 24 دیشــب پایان یافت و برگشت از 15 شهریور 

آغاز می شود.
سیدمحمود رضوی در گفت وگو با خبرگزاری فارس، درباره پروازهای 
حج تمتع امسال اظهار داشت: تا ساعت 24 جمعه تعداد 83 هزار و 500 
زائر از فرودگاه های ایران به خانه خدا اعزام شدند. همچنین تعداد 316 
پرواز برای اعزام زائران به خانه خدا توسط دو ایرلاین  هما و سعودی انجام 
شد و سهم هما در جابه جایی زوار به 78 درصد و سهم ایرلاین  سعودی 
22 درصد شد؛ البته به دلیل آنکه پروازهای حج پروژه ای ملی است برخی 
شرکت های هواپیمایی ایرانی نیز به هما در این پروازها کمک می کنند.

وی افزود: در ســال های قبل سهم دو ایرلاین سعودی و ایران ایر در 
جابه جایی زوار ایرانی هر کدام 50 درصد بود اما با عقب نشــینی ایرلاین 
ســعودی هما همه تلاش خود را کرده است که حجاج را با آرامش و در 

اسرع وقت جابه جا کند.
مسئول عملیات حج شــرکت فرودگاه ها با اشاره به اینکه پروازهای 
رفت حج به مدینه از روز 31 مرداد ماه تمام شد، گفت: دیروز 11 پرواز 
انجام شد و تا پایان عملیات پروازی حج که ساعت 24 دیشب بود، همه 

زائران به جده اعزام شدند.
رضوی ادامه داد: از 20 مبدأ فرودگاهی کشور، انجام پروازهای رفت 
حــج، در 15 فرودگاه به پایان رســید، در پنج فرودگاه امام خمینی)ره( 
زاهدان، بیرجند، ســاری و گرگان عملیات پروازی رفت تا ســاعت 24 

دیروز ادامه داشت.
مســئول عملیات حج شــرکت فرودگاه ها یادآور شد: به علت تغییر 
سهم ایرلاین های هما و سعودی در جابه جایی حجاج، ممکن است برنامه 

سفرهای برگشت یکی دو روز جابه جا شود.
رضوی با اشــاره به اینکه پروازهای برگشت حجاج از 15 شهریور ماه 
آغاز می شود، اضافه کرد: امسال 86 هزار و 240 زائر ایرانی عازم سرزمین 

وحی شدند.

نایب رئیس کانون سراســری انجمن های کارگران ساختمانی 
کشور گفت: روزانه 5 کارگر ساختمانی به دلیل عدم رعایت ایمنی 

کار در سراسر کشور جان خود را از دست می دهند.
هادی ســاداتی، در گفت وگو با تسنیم، در بیان دلیل بروز این اتفاق 
گفت: عدم آموزش به کارگران ســاختمانی و عدم نظارت دســتگاه های 
نظارتی مهمترین دلیل بروز مشکل در حوادث ناشی از کار است. زمانی 
که کارگران آموزش های ایمنی را نبینند میزان حوادث ناشی از کار رخ 
می دهد. البته ضرورت دارد که آموزش در کنار نظارت صورت گیرد، چرا 
که اگر تنها آموزش صورت گیرد و نظارتی از سوی دستگاه های مسئول 
وجود نداشــته باشــد کارفرما صرفاً به فکر اتمام پروژه های خود است و 

توجهی به تجهیز و ایمن سازی کارگاه نمی کند.
 نایب رئیس کانون سراسری انجمن های کارگران ساختمانی کشور ادامه 
داد: بازرســان وزارت کار، بازرسان تأمین اجتماعی و بازرسان شهرداری 
مسئول نظارت بر ایمنی کارگاه ها هستند. قانون گذار هم باید با بازرسان 

مساعدت لازم را داشته باشد.
ســاداتی اظهار داشت: مواردی داشته ایم که کارگران نسبت به عدم 
ایمنــی کارگاه به کارفرما تذکر داده اند. در چنین مواردی کارفرما مکلف 
است تا به موارد تذکر گوش کند. متأسفانه کارفرمایان به چنین مسائلی 
توجه نمی کنند. به نظر می رسد، اخطار پلمب کارگاه آخرین روش بازدارنده 
برای کاهش حوادث کار مربوط به محیط های کارگاهی باشد. تجربه نشان 
داده است کارفرمایان متخلف تا زمانی که احساس نکنند تعطیلی کارگاه 
در پی تذکرات مکرر بازرسان ادارت کار جدی است؛ نسبت به ایمنی سازی 
کارگاه اقدام نمی کنند.وی بیان کرد:ارزش نهادن به جان انسان ها، داشتن 
برنامه ایمنی در کار، رعایت استانداردها و قوانین مربوطه، آموزش و ایجاد 
نظام اطلاع رسانی، نظارت و بازرسی و عبرت از حوادث از مهم ترین راهکارها 

برای کاهش حوادث ناشی از کار است.

یک مسئول خبر داد

مرگ روزانه 5 کارگر ساختمانی در کشور
 به علت حوادث ناشی از کار

یک نماینده مجلس مطرح کرد

اذعان جهانگیری به عدم همکاری بانک ها 
با طرح های اقتصاد مقاومتی

عضو انجمن صنایع شیرینی و شکلات گفت: برخی تولیدکنندگان 
اعتراضاتی را نسبت به بخشنامه حذف قیمت از روی محصولات 

دارند چرا که ممکن است به آنها آسیب بزند.
محمد بشــارت در گفت وگو با خبرگزاری فارس با بیان اینکه برخی 
تولیدکنندگان اعتراضاتی را در مورد این بخشنامه دارند، اظهار کرد: در این 
روش، خرده فروشان قیمت نهایی کالاها را مشخص می کنند که در شرایط 
فعلی ممکن است با برخی مخاطرات همراه باشد، به عنوان مثال ممکن 
است خرده فروشان، محصولات پرفروش یا تولیدات برندهای معروف را با 
قیمت بالایی به مشتریان عرضه کنند و در مقابل، شرکت های کوچکتر، 
قیمت هــای خود را ثابت نگه دارند یا کاهش دهند. در این شــرایط، اگر 
مصرف کننده به دنبال برند نباشد، محصول ارزان تر را انتخاب خواهد کرد.

وی بــا بیان اینکه هنوز فرهنگ فــروش کالا و قیمت گذاری آن در 
واحدهای خرده فروشــی کشــور وجود ندارد، افزود: ممکن است برخی 
شــرکت ها مقاومتی در برابر اجرای این طرح داشــته باشند و با برداشته 
شــدن قیمت ها، قصد زمین زدن برخی رقبا را داشــته باشــند، در این 
شرایط باید ببینیم خرده فروشان چطور رفتار می کنند تا به ضرر بسیاری 

از برندها نباشد.
عضو انجمن صنایع شیرینی و شکلات با تأکید بر لزوم نظارت دقیق بر 
اجرای این بخشنامه، گفت: این تصمیم در روزهای پایانی وزارت نعمت زاده 
گرفته شده که باید ببینیم شریعتمداری وزیر جدید صنعت چه راهکاری 
برای اجرای آن ارائه خواهدکرد، زیرا حذف قیمت نیازمند یک ســاختار 

مشخص است.
بشــارت ادامه داد: در صورت اجرای این طرح، همه چیز به مغازه دار 
منتقل می شــود و با توجه به تنوع محصولات در واحدهای خرده فروش، 

کنترل قیمت ها کار سختی است.
به گفته وی در حال حاضر محصولات وارداتی بدون درج قیمت در بازار 
عرضه می شوند که بخشی از آنها به صورت قاچاق و بخشی نیز به صورت 
رسمی وارد می شوند. در این شرایط، کنترل قیمت توسط خرده فروشان 
انجام می شود و این محصولات نیز مشتریان خاص خود را دارند که شاید 

قیمت برایشان خیلی مهم نباشد.
عضو انجمن شیرینی و شکلات با بیان اینکه همه کلیات اجرای طرح 

را قبول داریم، گفت: روش اجرای آن باید به دقت انتخاب شود.
بشارت همچنین در پاسخ به این سؤال که آیا به نظر شما درج قیمت 
درب کارخانــه بر روی محصولات می تواند تــا حدی کنترل قیمت ها را 
راحت تر کند؟ گفت: در این صورت، سود مغازه دار و هزینه های ایجاد شده 

پس از خروج کالا از کارخانه مشخص می شود.

عضو انجمن شیرینی و شکلات خبر داد

اعتراض برخی تولیدکنندگان به بخشنامه 
حذف قیمت مصرف کننده

شورای اسلامی کار آذربایجان غربی چند روز پیش بیان 
کرد: بیش از 100کارگر از ابتدای ســال جاری در معدن 
طلای زرشوران بیکار شده اند، چرا که این معدن غیرفعال 

است و حدود 120 کارگر معوق حقوق دارند. 
به عبارت دیگر این معدنچیان که با زحمت فراوان، 
رنج حضــور در معدن را برای خود فراهم می کنند در 
نهایت از حقوق اولیه خود محروم می شوند و تاسف بارتر 
اینکه اجحاف در حق این کارکنان زحمتکش منحصر 
در این معدن نیســت، چه اینکــه بعد از انفجار معدن 
زغال سنگ یورت آزادشهر نیز بازار وعده ها داغ شد اما 
اکنون بعد از گذشت حدود سه ماه و قربانی شدن 44 
نفر نه تنها گزارشــی از علت حادثه منتشر نشد، بلکه 
کسی هم زیر بار پرداخت دیه همه قربانیان این حادثه 

دلخراش نرفت. 
در خرداد ماه ســال جاری هــم نایب رئیس  انجمن 
تولیدکنندگان و صادرکنندگان سنگ آهن ایران اعلام کرد: 
از 145 معدن فعال کوچک و متوسط حوزه سنگ آهن در 

سال 92 فقط 9 معدن دایر است. 
تمامی این موارد که مســلما قسمت کوچکی از همه 
واقعیت های این بخش را شــامل می شود، نشان می دهد 
یک عزم جدی برای جهش و رو به راه شدن آن مورد نیاز 
است، عزمی که نه تنها به وضعیت اسف بار برخی معادن 
پایان دهد، بلکه این بخــش را آماده درآمدزایی و ایجاد 

ارزش افزوده ای در حد درآمد های نفتی بکند.
همچنین توجه به نکاتی که در بالا آورده شــد نشان 
می دهد رویکرد وزارت صنعت، معدن و تجارت در چهار 
سال آتی بهتر است درخصوص محور قرار گرفتن معادن 
و ســپس امور مربوط به تجارت و بازرگانی باشد، چراکه 
امید و توان زیادی در این بخش برای آینده کشور وجود 

داشته و خواهد داشت.  


